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ДЭМАГРАФІЧНЫ КРЫЗІС

ТУРЫЗМ

(працяг на стар. 2)

ЗНАЧНА БОЛЬШ НАВІНАЎ ПРА ГАРАДОК НА HARADOK.INFO

Бачыць вока 
далёка, а розум 

яшчэ далей.

ДОБРАЎПАРАДКАВАННЕ

Турысцка-інфармацыйны цэнтр ДУ «РФСК «Гарадок» 
арганізаваў бясплатную экскурсію «Па лясных сцежках 
і пяці азёрах урочышча Вараб’ёвы горы» ў межах Фэста 
экскурсаводаў, які праходзіў на Віцебшчыне 13-15 траўня.

Гэта экскурсія пачалася з 
лыжаролернай трасы і апавядання 
пра асобаў з якімі звязаны поспехі 
гарадоцкіх лыжнікаў. Была рассказана 
пра першага дырэктара Гарадоцкай 
ДЮСШ Б.Ф. Вараб’ёва, заслужанага 
трэнера Беларусі У.А. Кухарэнку, 
лыжніка Віктара Камоцкага, 
біятланістку Настассю Кінунен 

(Дубарэзава), а таксама сучасных 
паспяховых трэнераў А. А. Трафімава, 
А. М. Сцяпанава і іншых. Менавіта з імі 
звязана гісторыя поспехаў гарадоцкіх 
лыжнікаў і вядомасць Гарадка, як 
цэнтра лыжнага спорту Беларусі.

Потым экскурсанты пайшлі ўздоўж 
берагавой лініі возера Арэхавае, 
назіраючы непаўторную прыроду 

нашых азёр. Пабачылі сляды дзейнасці 
баброў каля возера і іхнюю хатку ў 
заліве «Цёма».

Экскурсавод распавёў пра месца і 
паказаў, дзе ў 30-я гады ХХ стагоддзя 
была вёска Вараб’і з якой і пайшла 
назва ляснога урочышча. Пра яе 
жыхароў з роду Вараб’ёвых, нашчадкі 
якіх і зараз жывуць у Гарадку, а таксама 
пра быт сялян на рэчке Шорнай, каля 
якой была арцель шорнікаў. Была 
прадэманстравана мапа ваколіц каля 
Гарадка з 1910 году з вёскамі Водвіна, 
Свіналупы, Шчарбакі, Трэццякі, 
Хабенкі і г. д.

На беразе Шчарбакоўскага возера, 
якое на пачатку ХХ ст. мела назву 
Глыбокае, была паказана крыніца, 
якая патрабуе добраўпарадкавання. 
Таксама расказана пра сучаснае 
становішча возера і яго ваколіц.

Далей турысты дайшлі да возера 
Святога і пачулі паданні пра гэта 
возера і тых русалак, якія могуць 
у ім быць у летні час і паданне пра 
абрушаную Люцэферам ў возера 
царкву. Таксама было расказана пра 
ўладальніка млына на левабярэжжы 
Усысы за былой вёскай Траццякі 
Волкаве Цімафее, які удзельнічаў 
ў руска-японскай вайне і атрымаў 
зямельны надзел для млына, а яго 
нашчадкі зараз жывуць у Гарадку.

Пятым возерам стала лясное возера 
Жабенкі, да якога ёсьць брама ў 
агароджы лыжаролернай трасы. 
Турысты пачулі пра яго мясцовую 
назву Чортава возера і адзіным відзе 

«ПА ЛЯСНЫХ СЦЕЖКАХ І ПЯЦІ АЗЁРАХ 
УРОЧЫШЧА ВАРАБ’ЁВЫ ГОРЫ»

рыбы — ратаны, якія з Дальняга ўсхода 
апынуліся ў гарадоцкім возеры.

Чарговым аб’ектам наведвання 
стала месца снегасховішча — адзінае 
ў Беларусі. Гэта ноў-хаў ВАЦАР па 
ЗВС з ініцыятывы Паўла Мяжуева, 
намесніка дырэктара ВАЦАР, 
дазволіла падоўжыць лыжны сезон на 
два месяцы — лістапад і сакавік.

Апошні аб’ект экскурсіі — Рэзідэнцыя 
Снягуркі на бас-востраве. Рэзідэнцыя 
стала месцам не толькі сустрэчы 
Новага года для дзяцей, але і месцам 
правядзення свята «Гарадоцкі парнас» і 
гастранамічнага фэста «Мара гурмана» 
ад Гарадоцкай птушкафабрыкі і іншых 
мерапремстваў.

Пад час экскурсіі турысты займаліся 
яшчэ плогінгам — зборам смецця 
на прагулцы, якое засталося ад 
недабрасумленных наведвальнікаў 
азёр урочышча Вараб’ёвы горы. 
Было сабрана некалькі пакетаў з 
пластыкавымі і шклянымі бутэлькамі 
і г.д..

Удзельнікі экскурсіі атрымалі новыя 
веды пра родны край, яго гісторыю, 
пабачылі усе пяць азёр, займаліся 
плогінгам і атрымалі зарад бадзёрасці 
ад наведвання ваколіц урочыша 
Вараб’ёвы горы.

Гэтую экскурсію працягласцю каля 
трох гадзін група грамадзян ад 5 
чалавек можа замовіць у ТІЦ ДУ «РФСК 
«Гарадок» па тэл. +3752139 — 56219 
або на мэйл: tour_gorodok@vitebsk.by

Л. Антонаў
Паводле: haradoktour.by

У Гарадоцкім раёне ў 
большасці вёсак пражывае 
менш дзесяці чалавек.

Рашэннем Гарадоцкага 
райвыканкама ад 29 
лістапада 2021 г. № 976 
«Аб стварэнні камісіі па 
абследаванні жылых дамоў, 
размешчаных на тэрыторыі 
Гарадоцкага раёна і г. 
Гарадка» у раёне створана 
камісія па абследаванні 
пустых дамоў.

Старшыня раённага 
Савета дэпутатаў Святлана 
Зуева адзначыла: «Адным з 
найважнейшых напрамкаў 
у рабоце мясцовых органаў 
улады — скарачэнне 
колькасці пустых дамоў. Гэта 

праблема актуальная для 
нашага рэгіёну і патрабуе 
арганізацыі сістэмнай 
работы ў гэтым напрамку».

Па стану на 13.05.2022 г. у 
рэестр пустых дамоў у раёне 
уключаны толькі 21 жылы 
дом. Колькі яшчэ дамоў 
прэтэндуе на ўключэнне ў 
рэестр пустуючых на сайце 
Гарадоцкага райвыканкаму 
не паведамляецца. Між тым 
толькі на вуліцы Чкалава 
ў Гарадку тры пустуючых 
аварыйных дома!

Пры гэтым у раёне 
размешчана 333 сельскіх 
населеных пункта. Усяго 
ў вёсках раёна пражывае 
10502 чалавека.

Пры гэтым у 66 населеных 
пунктах няма пастаянна 
зарэгістраваных грамадзян. 
Гэта азначае, што ў 
кожнай пятай вёсцы няма 
пастаянных жыхароў і хутка 
паўстане пытанне пра іх 
знікненне са спісу населеных 
пунктаў Гарадоцкага раёну. 
Пры гэтым большасці вёсак 
менш10 жыхароў: такіх вёсак 
176.

Між тым яшчэ ў 2004 
годзе ў раёне адпаведна 
кнігі «Памяць» было 17 
сельсаветаў у якіх было 
372 вёскі. Пры гэтым 
тады супрацоўнікі музея 
зафіксавалі знікненне больш 
за 1300 раней існаваўшых 
вёсак.

Прэзідыум райсавета 
заклікае жыхароў 
паклапаціцца аб парадку 
і чысціні на тэрыторыі 
сваіх домаўладанняў. 
Заўсёды прыемна бачыць 
дагледжаны, чысты 
падворак. Добраўпарадкуем 
горад і раён разам!

Л. Антонаў

На пасяджэнні прэзідыума Гарадоцкага раённага 
Савета дэпутатаў было разгледжана пытанне «Аб 
рэалізацыі ў Гарадоцкім раёне Указа Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь ад 24 сакавіка 2021 г. № 
116 «Аб адчужэнні жылых дамоў у сельскай 
мясцовасці і ўдасканаленні работы з пустымі 
дамамі». На пасяджэнні былі паведамлены лічбы 
аб насельніцтве ў вёсках і пустуючых дамах у 
раёне.

ВЁСКІ ЗНІКАЮЦЬ ІМКЛІВА

На сайце Гарадоцкага 
райвыканкаму сёння 
паведамляецца: «Не першы 
дзень работнікі Гарадоцкага 
прадпрыемства кацельных 
і цеплавых сетак латаюць 
праблемныя зоны дарожнага 
палатна ў выніку натуральнага 
зносу, уздзеяння транспартных 
сродкаў, зімовай сцюжы 
і прыродных з’яў, якія 
аказваюць разбуральнае 
дзеянне на дарожнае 
пакрыццё. Каардынуе 
гэтае пытанне майстар 
па добраўпарадкаванні і 
ўтрыманню дарог Шкуратаў 
А.У.

Работы запланаваны 
і праводзяцца на вул. 
Карла Маркса, Гагарына, 

Талкачова, Аграснабоўскай, 
Чырвонаармейскай, Вакзаль-
най у Гарадку. Таксама 
будуць ажыццяўляць ямачны 
рамонт на вул. Цэнтральнай 
у а.г.Верамееўка». (глядзіце 
скрыншот тут https://gorodok.
vitebsk-region.gov.by/ru/news_
raion-ru/view/jamochnyj-re-
mont-dorog-osuschestvljaetsja-
v-ggorodke-i-rajone-21922-2022)

Сёння давялося прайсці па 
праезду ад вуліцы Галіцкага 
да Чкалава, каля мікрараена 
вуліц Міра.

Каля 1-й Міра вока парадаваў 
ямкавы рамонт, дзе ліквідавалі 
тры ямы.

Толькі далей ямкавага 
рамонту не было. Яшчэ па 

Стан дарожнага палатна пасля зімы выклікае 
незадаволенасць аўтамабілістаў, якія плацяць 
дарожныя зборы. Добра, што пачалі весці ямачны 
рамонт у Гарадку. Але як робяць?

РАМОНТ 
АЖЫЦЦЯЎЛЯЕЦЦА, 

КАБ ВЯРНУЦЦА ЗНОЎ?
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РЭХА ПУБЛІКАЦЫІ

(пачатак на стар. 1)

АДУКАЦЫЯ

УКРАІНА

вясне цэлыя два кавалкі бітага 
асфальта выразалі і засыпалі 
друзам. Тут мо і не будзе 
ямкавага рамонту.

Але ж вось і такую ямку ніяк 
не рамантавалі сёння. Мусіць 
чагосьці не хапіла...

Будзем спадзявацца што 
адрамантуюць потым: зноў 
будуць брыгадай вяртацца 
з асфальтам, укладчыкам і 
спецыялістамі. Рэсурсаў на 
гэта не шкада?

Спадзяюцца аўтааматары 
з гаражнага кааператыву 
«Гагарынец», што і на 
Гагарына з боку Чкалава 
будзе ліквідаваны"паліцэйскі" 
наадварот. Ды і іншыя 
шматлікія яму і кепска 
абсталяваныя каналізацыйныя 
люкі будуць даведзены да 
ладу, як патрабуюць правілы 
ўтрымання дарожнага 
палатна.

Гэтыя фотафакты безгаспа-
дарчасці дэманстраваць не 

будзем.
Добра што будуць 

рамантаваць палатно ў а.г. 
Верамеяўка. Але ці будуць 
рамантаваць ямкава дарогі ў 
іншых аграгарадках і вёсках 
Гарадоцкага краю, дзе ёсьць 
асфальт?

Л. Антонаў
Ад рэдакцыі: Пасля публікацыі 

матэрыяла  на праездзе да 
Чкалава і па вул. Гагарына 
камунальнікі зрабілі ямачны 
рамонт. Дзякуй!

ДОБРАЎПАРАДКАВАННЕ

Пасля Радаўніцы 4 траўня ў нашай групе ВК было 
размешчана фота з вынікамі «адпачынку» на Шчарба-
коўскім возеры. Але не прайшло і тыдня, як добры 
чалавек крыху добраўпарадкаваў бераг і крыніцу.

Публікацыя фотафакта пра 
«чысціню» усходняга берага 

Шчарбакоўскага возера 
выклікала абмен думкамі 

пра барбарскае стаўленне да 
роднай прыроды.

Не прайшло і тыдня, 
як добры чалавек крыху 
добраўпарадкаваў бераг: 
сабраў смецце ў адно месца, 
зрабіў падход да вады, ачысціў 
бераг ад карнявішча.

Таксама ачышчана, 
вызвалена ад зямлі крыніца, 
якая сілкуе возера з 
спрадвеку.

Сярод маіх знаёмых ведаю 
трох чалавек, якія пастаянна 
прыбіраюць пластыкавае 
смецце пасля сучасных 
«дзікуноў» на прыродзе. І 
робяць гэта без рэкламы, бо 
шануюць родную прыроду 
і яе ахоўваюць. Такая ў іх 
грамадская пазіцыя. Рэспект.

Канешне добры чалавек 
ачысціў толькі невялікую 
частку берагавой лініі возера. 
Далей улева ад крыніцы ды 
і па ўсяму берагу возера 
пластыкавае і іншае смецце у 
жахлівых памерах.

Толькі больш істотна іншае. 
Ці прыбяруць, ці вывязуць 
гэтае смецце адказныя 
арганізацыі ці добрыя людзі на 
аўтамашыне з берага возера? І 
ці будуць і далей звасмечваць 
бераг тут неразумныя людзі?

Леанід Гаравы

УСХОДНІ БЕРАГ 
КРЫХУ ДОБРАЎПАРАДКАВАЛІ…

Вірынея Дзячэнка, як 
лаўрэат і пераможца некалькіх 
конкурсаў, інтэрнет-праектаў 
і фестываляў, узнагароджана 
матэрыяльнай прэміяй 
сярод 10 навучэнцаў устаноў 
дадатковай адукацыі дзяцей і 
моладзі мастацкага профілю ў 
сферы культуры па Віцебскай 
вобласці.

У адпаведнасці з рашэннем 
Віцебскага абласнога Савета 
дэпутатаў ад 4.05.2022 г. № 309 
«Аб прысуджэнні прэмій» 10 
навучэнцаў устаноў Віцебскай 
вобласці, якія рэалізуюць 
адукацыйныя праграмы 
дадатковай адукацыі дзяцей і 
моладзі мастацкага профілю ў 
сферы культуры з вывучэннем 
вучэбных прадметаў, 
навучальных дысцыплін 
(дзіцячыя школы мастацтваў) 
— пераможцы заключных 
этапаў міжнародных, 
рэспубліканскіх, абласных 
творчых конкурсаў, алімпіяд 
— узнагароджаны прэміяй у 
памеры 15 базавых велічынь.

Вірынея Дзячэнка — 
выпускніца дзіцячай школы 
мастацтваў г.Гарадка па 
класе «Цымбалы», пражывае 
ў в.Смалоўка Гарадоцкага 
раёна. З’яўляецца лаўрэатам 
і пераможцам некалькіх 
конкурсаў, інтэрнет-праектаў 
і фестываляў:

*Лаўрэат I ступені — III 
адкрыты рэгіянальны 
фестываль-конкурс дзіцячай 
творчасці «Крыштальная 

сняжынка» ў г.Іўі;
* Лаўрэат I ступені — VIII 

адкрыты конкурс вакалістаў 
і інструменталістаў 
«Сямікветкі»;

*ГРАН-ПРЫ — Гранд-Фінал 
2021 Творчы інтэрнэт-праект 
«Скары вяршыню»;

* Лаўрэат I ступені — Творчы 
інтэрнэт-праект «Скары 
вяршыню» Сезон «Зіма — 
2022» г.Іўе;

*Лаўрэат I ступені — VII 
абласны конкурс юных 
вакалістаў і інструменталістаў 
«Мелодыі вясны-2022» 
г.Віцебск;

* Лаўрэат I ступені — III 
Міжнародны Конкурс-
Фестываль Мастацтваў 
«Тэрыторыя поспеху # Усё 
пачынаецца з Мары» г.Санкт-
Пецярбург.

Прэмію юная цымбалістка 
атрымала за ўдзел у 7 
рэспубліканскім фестывалі-
конкурсе выканаўцаў на 
цымбалах «Перазвоны», дзе 
стала лаўрэатам 1 ступені. 
Пра гэта напісана ў ВК у групе 
Гарадоцкага райвыканкаму.

Віншуем Вірынею і жадаем 
ёй далейшых поспехаў у 
творчасці!

Л. Антонаў
Ад рэдакцыі: Вірынея 

Дзячэнка вучыцца ў 
Вышадскай дзіцячы сад – 
сярэдняя школа. Адароная ў 
музыцы дзяўчынка выйграла і 
раённы крос сярод усіх вучаніц 
раёна!

Выпускніца дзіцячай школы мастацтваў па класе 
«Цымбалы» са Смалоўкі узнагароджана прэміяй 
Віцебскага аблсавета.

ВЯСКОВАЯ 
ДЗЯЎЧЫНА 
З ПРЭМІЯЙ 

АБЛСАВЕТА!

Экскурсія пачалася з храма 
Святой Жываначальнай Тройцы 
па вуліцы Камсамольскай, дзе 
турыстаў сустрэў благачынны 
Уладзімір Дагодзька, а айцец 
Вячаслаў распавёў пра асновы 
праваслаўнай веры, неабход-
насць трымацца абрадаў, каб 
весці жыццё праведнае.

Наступным храмам для 
наведвання ў Гарадку стаў храм 
Святога Андрэя Першазванага, 
дзе экскурсантаў сустрэў айцец 
Аляксандр, які распавёў пра 
гісторыю паштовай станцыі з 
1849 года і дзейнасць храма, 
што дзейнічае з 2012 года. 
У храме айцец Аляксандр 
падараваў кожнаму турысту 
абраз святога апостала Андрэя 
Першазваннага.

Далей група наведала 
Царкву Ушэсця Гасподняга 
ў в. Хвошна. Самая важная 
славутасць сёняшняга Хвошна 
— храм Ушэсця Гасподняга, 
які быў заснаваны ў 1807 
годзе. Тут турыстаў рэлігійнага 
маршрута сустрэў айцец Міхаіл 
з Езярышча, а таксама мясцовыя 

праваслаўныя жыхары. Храм 
уражвае сваім вонкавым 
выглядам і выклікае шкадаванне 
яго ўнутраны стан.

Самае знакамітае імя, 
звязанае з Хвашнянскім 
храмам, — імя святамучаніка 
Афанасія Прыхабскага 
(Кіслова). У 1918-1924 гадах 
ён служыў тут дыяканам. У 
1937 годзе быў арыштаваны ў 
апошнім месцы службы, у сяле 
Прыхабы Себежскага раёна на 
Пскоўшчыне і расстраляны. У 
1970 годзе рэабілітаваны, а ў 
2003-м — кананізаваны.

Вядома аб трагічным лёсе 
настаяцеляў гэтага храма, 
рэпрэсаваных і загінуўшых, 
Канстанціне Волкаве і Мікалае 
Шаляпіну. Пышнасць царквы 
было разрабавана, знішчана ў 
гады багаборства.

Далей турысты з айцом 
Міхаілам накіраваліся да святой 
крыніцы ў вёсцы Жукава.

Спачатку экскурсанты 
наведалі крыж, які аднавілі 
ў вёсцы Жукава для памяці 
вялікамучаніцы Параскевы 

Пятніцы. Потым турысты дайшлі 
да святой крыніцы з лекавай 
вадой і набралі святой вады. 

Наступным храмам стаў храм 
Успення Прасвятой Багародзіцы 
ў гарадскім пасёлку Езярышча. 
Тут айцец Міхаіл азнаёміў з 
гісторыяй храма і справамі 
прыхода, распавёў як святкуюць 
мясцовыя жыхары Нараджэнне 
Хрыстова, Вялікдзень і г.д.

Апошнім храмам суботняга 
маршрута стаў Храм Святой 
Вялікапакутніцы Анастасіі 
Вызваліцельніцы вязняў у в. 
Бычыха. Гэты храм узведзены 
на сродкі Насстассі Асіціс 
(Ганчаровай), якая нарадзілася і 
вучылася ў Бычысе. 25 верасня 
2011 г. Патрыяршы Экзарх усяе 
Беларусі, Мітрапаліт Мінскі 
і Слуцкі Філарэт здзейсніў 
асвячэнне храма ў гонар святой 
велікамучаніцы Анастасіі 
Вызваліцельніцы.

Вандроўка па праваслаўным 
мясцінам Гарадоцкага краю 
атрымалася запамінальнай, 
карыснай, пазітыўнай. 
Удзельнікі ў анкеце выказалі 
жаданне і далей рабіць паездкі 
па Гарадоччыне.

Л. Антонаў
Паводле: haradoktour.by

Першая аўтобусная экскурсія «Гарадоцкі 
праваслаўны край» адбылася па пяці храмах з 
наведваннем святой крыніцы. 

ПРАВАСЛАЎНЫЯ МЯСЬЦІНЫ

Гэта не вайна двух войскаў, 
гэта вайна двух светапоглядаў. 
Іх палохае наша філасофія - 
тое, што мы свабодныя людзі, 
якія ідуць сваім шляхам. Мы 
ганарымся сваімі продкамі, і мы 
нікому не дамо прысвоіць сабе 
гэтую перамогу. 

Вораг марыў, што мы адмовімся 
адзначаць 9-га траўня, каб слова 
"дэнацыфікацыя" атрымала 
шанец. Але мы памятаем, як 
нашыя продкі выгналі нацыстаў 
з Украіны. У Дзень Перамогі 
над нацызмам мы дужаемся за 
новую перамогу. 

Расія наступіла на тыя ж 
граблі, што і іншыя акупанты: 
ва ўсіх войнаў быў адзін фінал, 
нашу зямлю засявалі кулі і 
снарады, але ніводны вораг не 

змог пусціць карані. 
Няма кайданоў, якія змогуць 

скаваць наш вольны дух. Рана 
ці позна мы пераможам - хоць 
нацызм, хоць арду. Бо хтосьці 
ваюе за бацюшку цара, фюрара, 
партыю і правадыра, а мы - за 
радзіму. 

Мы ніколі не забудзем, што 
зрабілі нашы продкі падчас 
Другой сусветнай, і мы не 
гаворым "можам паўтарыць", 
таму што хацець паўтарыць 
можа толькі вар'ят. 

Той, хто сёння паўтарае 
злачынствы гітлераўскага 
рэжыму, асуджаны. 

Зусім хутка ва Украіне будзе 
два Дні Перамогі. А ў кагосьці не 
застанецца ніводнага.

gazetaby.info

«Няма нічога небяспечней за падступнага ворага, 
але няма нічога атрутнейшага ўяўнага сябра», 
- казаў філосаф Рыгор Скаварода. 24-га лютага 
мы зразумелі гэтую ісціну, калі прытворны сябар 
пачаў супраць Украіны вайну.

ЗВАРОТ 
УЛАДЗІМІРА 

ЗЯЛЕНСКАГА 
9-ГА ТРАЎНЯ
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«САЮЗНАЯ ДЗЯРЖАВА»

ЮБІЛЕЙНЫ САМІТ

(працяг на стар. 4)

«ТРЭБА НЕ ПАЎЗЦІ НА КАЛЕНЯХ У РАСІЮ, А 
ЎСТАЦЬ. НІЯКАЙ СМЕРЦЮ ГЭТА НЕ ПАГРАЖАЕ…»

… Наадварот. Калені перастануць балець.» Адкуль 
узялася эканамічная і псіхалагічная залежнасць 
Беларусі ад усходняга суседа. Пра гэта разважае ў 
сваім новым відэа журналіст Дзмітрый Гурневіч.

— Гэтае перакананне ўбівалі 
ў беларускія галовы яшчэ з 
савецкіх часоў, і яно настолькі 
глыбока засела, што многія 
сапраўды паверылі ў «без Расія 
мы нішто, без Расіі мы памром», 
— разважае ў сваім новым 
відэа журналіст Дзмітрый 
Гурневіч. — Бо там вялізны 
рынак, а таму інтэграцыі з ёй 
няма альтэрнатывы. Менавіта 
таму трэба туды «паўзці на 
каленях». І пры гэтым беларусам 
паўтараюць, як мантру, «нас 
нідзе не чакаюць». Гэта фэйк, і 
гэта вам скажа любы Белстат.

На долю Расіі сапраўды 
прыходзіцца шмат беларускага 
экспарту, але нават не палова. У 
мінулым годзе гэта быў 41%, то 
бок 59% беларускай прадукцыі 
пастаўляецца не ў Расію, а ў 
іншыя краіны свету.

Тады чаму беларусаў 
прывучаюць да таго, што 
памерці яны могуць толькі без 
Расіі, а не, напрыклад, Еўразвязу 
або Украіны, — задаецца 
пытаннем Гурневіч.

Або яшчэ адна мантра пра 
«Беларусь памрэ без расійскай 
нафты і газа».

— Атрымліваецца, што недзе 
да 1963-га і 1975-га беларусы 
і не жылі ўвогуле, бо менавіта 
тады ў БССР былі пабудаваны 

Мазырскі і Наваполацкі 
нафтаперапрацоўчыя заводы і ў 
гэты ж час пачалася газіфікацыя 
Беларусі, — тлумачыць 
журналіст.

Дык няўжо ж беларусы да 
гэтага часу сядзелі на дрэвах?

Але гэта так, гістарычны 
нюанс, які сведчыць аб тым, 
што ў Беларусі не было 
масавага голаду без расійскіх 
энергарэсурсаў. Што казаць? 
Гэта былі залатыя часы 
нараджальнасці беларусаў.

Так, за газ і нафту беларусы 
плацяць у сярэднім танней, чым 
іншыя дзяржавы ў свеце. Дык, 
а якая цана павінна быць пры 
такім узроўні лаяльнасці ўлады 
Беларусі да Крамля? Расія ж 
хоча мець саюзніка, хоча мець 
у Беларусі свае вайсковыя 
аб’екты. Гэта каштуе мільярды. 
Меншая, чым для іншых цана, — 
гэта зніжка за суперлаяльнасць.

Было б дзіўна, калі б беларусы 
пры гэтым плацілі за паліва, 
як палякі, якіх Масква называе 
русафобамі нумар адзін. 
Але яшчэ нюанс. Нават пры 
вышэйшых цэнах для Польшчы, 
там ніхто ад гэтага не памёр. 
Польшча яшчэ багацейшая за 
Беларусь.

Іншая справа, што самой 
Беларусі столькі расійскай 

нафты ці газу не трэба ўвогуле. 
Беларусь пасадзілі на расійскую 
іглу, прымусіўшы паверыць, што 
гэта яе лёс.

«А што калі Расія адключыць 
Беларусі газ і нафту?» — гэта 
чарговы плач. Беларусы, 
маўляў, замерзнуць, беларуская 
прамысловасць спыніцца.

— Па-першае, а навошта 
адключаць, калі за іх спраўна 
плоціцца? — задаецца 
пытаннем Гурневіч. — А, калі 
адключаюць проста так, каб 
напалохаць, то каму патрэбны 
такі бізнес-партнёр?

Пасля анексіі Крыма чорную 
будучыню малявалі і ўкраінцам 
«Украіне канец, Масква яе 
пакарае, яна замерзне і памрэ 
з голаду». Нават ва ўмовах 
вайны ўкраінская эканоміка 
працягвала рост і далей купляла 
расійскае паліва, проста інакш, 
чым раней.

А вы чулі, што нават напаўшы 
на Украіну, Расія працягвае 
пастаўкі газу на захад праз яе 
тэрыторыю, плацячы за транзіт? 
Ажно 30% расійскага газа на 
Захад ідзе сёння праз Украіну, 
якую бамбяць расійскія ракеты.

Пры гэтым Расія даўно не 
галоўны гандлёвы партнёр 
Украіны. Яе месца заняў Кітай.

— Тое, пра што марыць 
Лукашэнка, ва Украіне — 
рэальнасць, — адзначае 
журналіст.

Але вернемся да газу і нафты.
Усё вельмі проста. Не толькі 

Захаду і Беларусі патрэбны 
расійскія энергарэсурсы, але 
яшчэ больш ад іх продажу 
залежыць сама Расія. Бо 
менавіта паліва — магутная 
крыніца папаўнення расійскага 
бюджэту.

Расія сама знаходзіцца на 
нафтагазавай ігле. Звярніце 
ўвагу, Захад увёў рэкордныя 
за ўсю гісторыю чалавецтва 
санкцыі, а ці адказала Расія тым, 
што цалкам спыніла пастаўкі газу 
або нафты ў Еўразвяз? Вядома ж 
не. Бо яна ведае, чым гэта для яе 
скончыцца — галечай.

Ва ўсім Эўразвязе даўно 
ідзе працэс пераходу на 
альтэрнатыўныя крыніцы 
энергіі, бо газ і нафта не вечныя, 
у тым ліку ў Расіі.

Яшчэ адзін улюбёны аргумент 
аматараў памерці без Расіі — 
гэта тое, што гэта не краіна, а 
табліца Мендзялеева. Маўляў, бо 
там ёсць усе карысныя выкапні і 
таму трэба трымацца за яе.

— За 26 год будаўніцтва так 
званай саюзнай дзяржавы 
вы шмат чулі, каб беларусам 
далі распрацоўваць нейкія 
радовішчы ў Расіі? Нягледзячы 
на тое, што Расія сапраўды 
багатая на карысныя выкапні, 
яе залежнасць ад імпарту 
каласальная, — адзначае 
Дзмітрый Гурневіч.

Вы чулі, як Мацвіенка казала, 
што ў іх нават цвікі імпартныя?

Але цвікі — гэта не элемент 
табліцы Мендзялеева, а вось 
літый — так. Пару тыдняў 
таму Чылі і Аргенціна заявілі, 
што спыняюць пастаўкі літыю 
ў Расію, трэцяга элемента 
табліцы. У выніку чаго ў Расіі 
прагназуюцца цяжкасці ў 
вытворчасці акумулятараў.

І яшчэ пра выкапні. Як вынікае 
з дакладу энергетычнага цэнтра 
Сколкава, у будучыні здабыча 
карысных выкапняў Расіі ў 
сувязі з санкцыямі істотна 
знізіцца, паколькі тэхналогіі там 
выкарыстоўваюцца менавіта 
заходнія. А ў вынікі страты 
бюджэту Расіі будуць расці.

— Дык хто ўкладае грошы 
ў эканоміку Беларусі? У 2021 
годзе прамых інвестыцый 
з Расіі ў Беларусь было 2,2 
мільярды долараў, а з Еўразвязу 
на 40 мільёнаў больш — 2,24 
мільярды.

Рост экспарту Беларусі ў ЕЗ, які 
нібыта вядзе эканамічную вайну 
з Беларуссю, як кажа Лукашэнка, 
вырас за год ажно на 74%. А з 
Расіяй, якая абяцала памагчы 
Беларусі кампенсаваць страты, 
— на 24%.

Гэта паказвае наколькі тэндэн-
цыя можа мяняцца, а ў выніку і 

сітуацыя, было б жаданне.
Так, бясспрэчна, Расія сёння 

— важны рынак для беларускай 
прадукцыі, але толькі таму, што 
ўлады Беларусі так захацелі. Але 
з іншага боку, чаму Расія павінна 
кудысьці знікнуць, а Беларусь у 
выніку памерці?

Ну, добра, уявім на імгненне, 
што Расія сапраўды кудысьці 
знікла, а на яе месцы ўтварыўся 
новы акіян. Вы сапраўды лічыце, 
што беларусы, дазнаўшыся 
пра гэта памруць? Знік калісьці 
Савецкі саюз. Нейкая дзяржава 
ад гэтага памерла?

І чулі вы, каб штосьці такое 
казалі лідары Казахстана, 
Фінляндыі, Грузіі, якія таксама 
мяжуюць з Расіяй і гандлююць з 
ёй?

Нават, калі ўявіць, што Расія 
як дзяржава распадзецца, а на 
яе месцы ўзнікнуць дзясяткі 
іншых дзяржаў, або яна яшчэ 
неяк трансфармуецца, людзі 
там застануцца і ім далей будуць 
патрэбны трактары, малочка 
і трыкатаж з Беларусі, — кажа 
Гурневіч.

Ну і пра трактары.
— Летась Беларусь прадала 

ў Расію 13,5 тысяч трактароў, 
а ва Украіну — 6 тысяч. Але 
насельніцтва ў Расіі ў 3,5 разоў 
большае, а пра тэрыторыю, 
якую трэба ўзараць, я ўвогуле 
маўчу.

У ідэале трэба дбаць пра якасць 
прадукцыі і празрыстыя схемы 
гандлю, а не выкарыстоўваць 
фэйкавыя клішэ пра смерць без 
Расіі, каб імі апраўдваць сваю 
марыянетачнасць у палітыцы.

Сёння Беларусь сапраўды ў 
многім залежыць ад Расіі. І толькі 
таму, што 30 год паўзе туды на 
каленях.

Беларусь прывязваюць да 
Расіі, каб потым заявіць, што без 
Расіі яна памрэ.

Дастаткова проста не паўзці 
на каленях, а ўстаць.

Ніякай смерцю гэта не 
пагражае. Наадварот. Калені 
перастануць балець.

gazetaby.info

— Он всячески старался 
подчеркнуть свою 
преданность Кремлю, 
критиковал других членов 
организации за слабую 
поддержку России в ее 
противостоянии с НАТО.

Выступление Лукашенко 
изобиловало привычными 
для него и для Кремля 
п р о п а г а н д и с т с к и м и 
тезисами: в нынешней 
войне виноваты-де 
коварный Запад и Украина, 
которая под него «легла» 
и которую «натравливали 
и подстрекали, пичкая ее 
национализмом, нацизмом».

Вождь белорусского 
политического режима 

попытался оправдать 
соучастие в агрессии тем, 
что Киев, мол, строил против 
Беларуси в последние два 
года всяческие козни — от 
закрытия неба до подготовки 
боевиков и разведки 
беспилотниками.

При этом, естественно, 
осталось в тени то 
обстоятельство, что 
Украина запретила 
Беларуси использовать свое 
воздушное пространство 
не просто из вредности, а 
после скандальной посадки 
в Минске в мае 2021 года 
самолета авиакомпании Ry-
anair. История с якобы сбитым 
беспилотником выглядит 

очень темной. И так далее по 
списку.

Да и в принципе такого 
рода претензии — это что, 
достаточное основание 
для войны, для того, чтобы 
позволить российским 
войскам выпустить по 
Украине с белорусской 
территории сотни ракет?...

Бывшие «национальные 
окраины» хотят жить своим 
умом

И вообще, как сообщил 
постфактум генеральный 
секретарь ОДКБ Станислав 
Зась, вопрос о привлечении 
этой организации к 
«специальной военной 
операции» России в 
Украине «не ставился и не 
обсуждался».

Это и понятно, потому что 
все равно был бы глухой 
номер. Ведь речь идет не 

о нападении на одну из 
стран ОДКБ (сколько бы ни 
утверждал Путин, что «мы 
бьемся на своей земле»), а 
совсем даже наоборот.

И в целом этот альянс 
под патронажем Москвы 
остается сырым, рыхлым, 
во многом искусственным. 
У его государств слишком 
разные интересы. Бывшая 
метрополия не оставила 
имперских замашек, 
напротив, стала более злой, 
импульсивной, нетерпимой. 
А бывшие «национальные 
окраины» хотят жить своим 
умом и, в частности, не 
ссориться с Западом.

Единственной заметной 
совместной операцией ОДКБ 
стало участие в подавлении 
январских протестов в 
Казахстане. То есть речь 
идет о взаимовыручке 

авторитарных правителей, 
когда надо справиться с 
внутренними волнениями. 
Под другие задачи эта 
структура слабо заточена.

Да, в рамках ОДКБ партнеры 
России не прочь получать 
от нее оружие по более 
умеренным ценам (хотя и 
тут особо не разживешься). 
Но лить кровь за имперские 
интересы никто не хочет. 
Даже Лукашенко, как 
известно, не разогнался 
посылать свои войска в 
украинскую мясорубку.

Еще одна свежая идея: ду-
шить интернет

На этой встрече 
Лукашенко пытался 
выдвинуть концептуальные 
предложения в целях 
развития альянса. Но 
эффективность этих идей под 

Политический аналитик Александр Класковский 
пишет на Позiрке, как на юбилейном саммите 
ОДКБ призывы «активного» правителя Беларуси 
к «единому фронту» повисли в воздухе.

«РИТОРИКА ЛУКАШЕНКО, НАВЕРНОЕ, ПОНРАВИЛАСЬ 
ПУТИНУ, НО ЯВНО НЕ ЗАЖГЛА ДРУГИХ»
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большим вопросом.
Например, он предложить 

усилить прогнозно-аналитическую 
составляющую в работе 
Секретариата ОДКБ. Однако вся 
аналитика генерала Зася и его 
подчиненных может быть в один миг 
опрокинута непредсказуемостью и 
авантюризмом Кремля. Силу же его 
военно-аналитической мысли мы уже 
увидели на украинском примере.

В Москве рассчитывали на блицкриг, 
скорый парад на Крещатике, а в итоге 
ее войска понесли колоссальные 
потери, завязли, вынуждены были 
ретироваться от Киева и Харькова 
и могут быть вообще разбиты в этой 
позорной кампании.

Также Лукашенко предложил «пойти 
по пути Китая в информационной 
борьбе, особенно в интернете». Ну, 
положа руку на сердце, белорусский 
и российский режимы по этому пути 
уже и так сильно продвинулись. 
Неугодные сайты массово 
блокируются, за решетку сажают не 
только блогеров, но и бедолаг, просто 
поставивших лайк под крамольным с 
точки зрения властей постом.

На практике «информационная 
борьба», о которой говорит 
Лукашенко, сводится в основном 
к ужесточению репрессий против 
инакомыслия, усилению пропаганды.

Вообще же проект «Золотой щит», 
или «Великий китайский файрвол» 
(система фильтрации контента в Сети) 
— штука очень дорогая. А с деньгами 
у Минска и Москвы сейчас туго и 
будет все хуже из-за санкций. Да и 
тот файрвол китайские пользователи 
умеют обходить.

Подставлять лоб за империю 
никому не интересно

Еще в марте на встрече с Путиным в 
Кремле Лукашенко говорил, что «нам 
надо как-то собраться в ОДКБ, нам 
надо в ЕАЭС собраться, сплотиться 
вместе» — и тогда, мол, «через месяц 
забудем, что у нас есть санкции».

16 мая в Москве он снова затронул 
больную тему: «Уверен, что если 
бы мы сразу выступили единым 
фронтом, не было бы этих адских, как 
они говорят, санкций».

Но выступать «единым фронтом» (ни 
в прямом, ни в переносном смысле) 
за имперские амбиции Кремля 
правящие элиты Армении, Казахстана, 
Кыргызстана Таджикистана явно 
не хотят. И с какой стати они будут 
разделять с Москвой и Минском 
бремя санкций, заработанных за 
агрессию, если к ней непричастны?

Более того, нападение на Украину, 
государственность которой Путин 
считает недоразумением, заставило 
партнеров по ОДКБ поежиться, 
спроецировав опасность этого 
реваншизма на свои страны. Где 
гарантия, что завтра какая-то из 
них, показавшись Кремлю слишком 
самостоятельной, не попадет под 
такую же раздачу?

В общем, прозвучавшие на саммите 
речи кремлевского правителя 
и его белорусского соратника 
повисли в воздухе. По итогам 
встречи подписано обтекаемое, 
декларативное заявление, в котором 
среди прочего высказана, кстати, 
готовность налаживать практическое 
взаимодействие с НАТО.

Риторика Лукашенко, наверное, 
понравилась Путину, но явно не 
зажгла других участников юбилейного 
ритуала желанием расхлебывать 
кровавую украинскую кашу, которую 
они не заваривали.

(скарочана)
gazetaby.info

ЮБІЛЕЙНЫ САМІТ

Лидия Тарасенко — врач-эндоскопист 
и гастроэнтеролог, в прошлом — 
заведующая отделением, в 2019-2020-
м — главврач частного медцентра в 
Минске. В 2021 году уехала из Беларуси 
в Киев, сейчас живет в Польше.

— С 16 мая приостановлена 
деятельность «Лодэ», ранее Минздрав 
приостановил действие лицензий на 
медицинскую деятельность медцентра 
и «Клиники А1». Сегодня в «Нордин» 
пришел с проверкой Департамент 
финансовых расследований, медиа 
сообщают о задержании основателя 
центра Дмитрия Сайкова и его жены. 
Что за этим стоит, как вы считаете?

— На самом деле никто достоверно 
не знает, что происходит. Абсолютно 
очевидно, что тоталитарное государство 
плодит силовиков, которые охотятся на 
всех подряд. Степень безумия растет, 
как и уровень агрессии в обществе.

Почему именно сейчас взялись 
за медицинские центры? Мое 
предположение в том, что все частные 
бизнесы, которые можно было 
раскулачить, уже раскулачили. Кого 
могли подоить по деньгам, уже подоили.

Настал черед медицинского бизнеса. 
Мне кажется, что за этим в первую 
очередь стоят финансовые интересы.

Это может быть, в том числе, местью 
медицинским работникам за то, что 
они активно протестовали в 2020 году. 
Протест медиков был одним из самых 
яростных, а «Лодэ» защищал интересы 
своих сотрудников, даже вывешивал 
БЧБ-флаг, часть врачей «Нордина» также 
выходила на протесты. Поэтому это 
тоже нельзя сбрасывать со счетов. Одна 
из причин явно в этом.

— Как, по-вашему, может ли быть 
целью смена собственников в этих 
центрах?

— Финансовая — одна из первых 
причин. Как это будет реализовано — 
просто отберут деньги или присвоят 
бизнес — вопрос десятый.

— Что вы можете сказать о 
нарушениях, в которых Минздрав 
обвинил «Лодэ»?

— У нас очень давно законодательство 
в сфере здравоохранения таково, 
что если ты хоть что-то делаешь, 
то обязательно что-то нарушаешь. 
Такая ситуация сложилась не вчера, 
и принципиально в этом плане 
ничего не изменилось, кроме степени 
закручивания гаек.

Что они предъявляют, вообще не 
имеет никакого связи с реальностью. 
Почему без шапки, почему стены не 

того цвета — это все не имеет никакого 
практического смысла.

— Решатся ли власти закрыть 
частные центры для того, чтобы 
повысить объем платных услуг в 
госклиниках?

— Все что угодно они могут сделать. 
Это явно не делается с целью развивать.

Работа остановлена. Все 
будет закономерно ухудшаться. 
Здравоохранение пикирует, доступ 
к медицинской помощи все более 
ограничен, люди не могут попасть к 
нужному специалисту. Сокращается 
количество специалистов в стране, не 
хватает расходников, медикаментов, 
оборудования, на котором можно что-
то сделать, нет адекватных программ 
скрининга, только видимость их 
существует. Люди из страны уезжают.

Десять лет назад эти тенденции тоже 
были, просто в 2020 году с ковидом 
все покатилось, потом была еще одна 
шоковая волна. Закрытие медцентров 
— это еще один пинок дохлой лошади.

— Как вы считаете, какое будущее 
ждет частную медицину?

— Мы закономерно движемся к 
состоянию Северной Кореи. Эта цель 
близка. Я не представляю, какие нужно 
иметь выдержку, нервы и оптимизм для 
того, чтобы работать вообще в каком-
либо частном бизнесе, тем более, в 
медицинском, который сопряжен с 
огромным количеством рисков.

Яна Соколова
gazetaby.info

Что стоит за приостановкой деятельности крупнейшего 
белорусского медцентра «Лодэ» и проверкой ДФР центра 
«Нордин» — Филин обсудил с Лидией Тарасенко, координатором 
организации, созданной для помощи пострадавшим от 
репрессий медиков.

«СИЛОВИКИ ОХОТЯТСЯ НА ВСЕХ 
ПОДРЯД…»

СПРАВА МЕДЦЭНТРАЎ

Эксперт по безопасности, 
руководитель проекта Belarus Security 
Blog Андрей Поротников полагает, что 
не стоит видеть в подобных действиях 
властей желание что-то действительно 
продемонстрировать Западу:

— Никакой демонстрации 
боеготовности тут нет, это плановые 
учения, — отмечает эксперт в экспресс-
комментарии «Салідарнасці». — С учетом 
того, что это будет штаб и максимум две 
роты в каждом районе, то, скорее всего, 
речь идет об отработке несения службы 
на блокпостах и охране объектов, плюс 
патрулирование местности вместе с 
милиционерами.

На совещании по гособоронному 
заказу Александр Лукашенко заявил, 
что в Беларуси создают новую ракету 
образца российского «Искандера», и 
сообщил: с Путиным «договорились 
однозначно», что российские 
специалисты в ракетостроении 
«посмотрят на наши разработки».

— Что значит «посмотрят»? — 
удивляется эксперт. — У этого слова 
слишком широкое значение, чтобы 
делать по нему далеко идущие выводы. 
Посмотрят — на каком основании? Я не 
думаю, что кто-то просто так предоставит 
техническую документацию. 
Очевидно, речь идет либо об оказании 
технической помощи, либо о контракте 
на разработку, что, в общем, довольно 

распространенная практика в мире.
Та же Россия разрабатывала для 

Южной Кореи зенитные ракеты, для 
Китая с их участием разрабатывались 
зенитно-ракетные комплексы, для 
Польши — система самонаведения ЗР.

…Словом, в Минске есть четкое 
понимание, что Россия, а вместе с ней 
и Беларусь, влезла в ту войну, которую 
выиграть невозможно.

— А в Кремле это понимание 
есть? Или там есть готовность идти 
до конца, поэтому стоит опасаться 
объявления всеобщей мобилизации?

— Понимание того, что Россия не 
выигрывает, есть, в том числе у Путина. 
Но это не отменяет того, что может быть 
принято решение о мобилизации, хотя 
на текущем этапе оно на самом деле 
никаких вопросов не решает.

Хотя предугадать его действия 
невозможно. Мы ведь видим только 
часть пазла, а общая картина куда более 
широкая. Одну и ту же информацию 
разные люди воспринимают и 
реагируют на нее по-своему, так что тут 
есть и субъективный психологический 
фактор, и объективный. Мы видим лишь 
часть истории.

А история такова, что Запад все более 
активно вовлекается в эту войну, и 
если она затянется еще на некоторое 
время, думаю, встанет вопрос о прямом 
участии западных военных в конфликте 

с Россией.
…В таком случае (без учета того, 

что может произвести ВПК, поскольку 
его возможности были непонятны и 
в мирное время, и тем более, сейчас), 
на старых запасах военного арсенала 
Россия может вести войну текущей 
интенсивности в районе 6 месяцев.

Поставки по ленд-лизу, добавляет 
Андрей Поротников, открывают Украине 
доступ к высокотехнологичному 
оружию — например, истребителям 
F-16, которые «сотнями стоят в пустыне 
в Арзионе».

— Для того, чтобы освоить эту 
технику и создать соответствующую 
инфраструктуру обслуживания, нужны 
месяцы. Либо есть второй вариант, 
когда за штурвал сядут другие люди — 
граждане других стран, уже имеющие 
опыт обращения с таким оружием. 
Будут это кадровые военные на 
действительной службе или бывшие 
военные, контракторы ЧВК, это уже 
другой вопрос, но такая возможность 
есть.

…Американский ВПК постепенно 
переходит на режим производства 
военного времени — как для помощи 
Украине, так и для восстановления 
собственных запасов.

— Влияние ленд-лиза будет ощутимо 
не сегодня на завтра, но в горизонте 
2-3 месяцев мы можем увидеть 
очень серьезные изменения в плане 
оснащения украинской армии той же 
артиллерией, — резюмирует Андрей 
Поротников.

(скарочана)
Виктория Захарова

gazetaby.info

ШАНСОВ ПОБЕДИТЬ В ВОЙНЕ 
У РОССИИ НЕТ ОТ СЛОВА «ВООБЩЕ»

Эксперт по безопасности, руководитель проекта Belarus Secu-
rity Blog Андрей Поротников: "если мы посмотрим заявления 
Лукашенко в интервью Associated Press, он буквально кричит 
о том, что эту войну нужно как можно скорее прекращать, 
попугивая при этом Запад, что Россия-то может отреагировать 
по жестче и применить более серьезные системы вооружения."


